
Mladí konzervativci: kdo jsme? 

Mladí konzervativci jsou jednou z prvních mládežnických politických organizací v České 
republice po roce 1989. V roce 2021 jsme oslavili třicáté výročí našeho vzniku. Za svou 
historii se můžeme pyšnit stovkami uspořádaných akcí, od velkých konferencí po menší 
debaty. Z našich řad pochází řada současných i bývalých politiků, včetně ministrů a 
poslanců, akademiků, novinářů i podnikatelů. 

Důležitá je pro nás ale nejen minulost, ale hlavně současnost a budoucnost. Proto se díváme 
hlavně dopředu. Svou roli vnímáme zejména v práci s mladými lidmi, kteří mají o politiku 
zájem a chtějí se aktivně zajímat o dění ve svém okolí nebo se přímo politicky angažovat. 

Pozorujeme, že politické strany napříč politickým spektrem stárnou a ubývá jim členů. V 
současnosti jsme v České republice na historicky nejvyšší úrovni průměrného věku senátorů. 
Čím dál starší jsou i kandidáti do Poslanecké sněmovny. Pokud se podíváme do obecních 
zastupitelstev, tak i zde se dlouhodobě zvyšuje věkový průměr. Nevoláme po radikálním 
omlazení politiky, ale vnímáme důležitost rovnoměrnějšího zapojení všech generací a 
atraktivizace politiky pro mladé občany.  

Na politické úrovni považujeme za zásadní spolupráci s Občanskou demokratickou stranou 
(ODS) a současně s Mladými občanskými demokraty (MOD). Navazujeme i na dlouholetou 
tradici aktivní zahraniční spolupráce pravicových mládežnických organizací z Evropy i celého 
světa. 

Jsme přesvědčeni, že můžeme přinést pozitivní změny do společnosti, a proto se snažíme 
zapojit do politického procesu, abychom mohli prosazovat naše hodnoty a přispívat k lepší 
budoucnosti naší země. Jsme mladí, jsme konzervativci a jsme připraveni pracovat na vizi, 
která bude spojovat tradiční hodnoty s moderním světem. 

Ideové ukotvení 

Jako Mladí konzervativci se hlásíme k základním ideovým pilířům západní civilizace, za které 
považujeme především křesťansko-židovskou náboženskou tradici, antickou řeckou filozofii a 
římské právní učení. Tyto základy dnes podle našeho názoru nachází své vyjádření v 
konzervativním politickém myšlení.  

Za důležitý zdroj inspirace považujeme také bohatou anglosaskou konzervativní 
myšlenkovou tradici vyjádřenou nejlépe Edmundem Burkem a jeho odporem k prudkým 
revolučním změnám. Jsme přesvědčeni, že vyvrcholení této tradice představuje politika 
Ronalda Reagana a Margaret Thatcherové, která se projevila konzervatismem v 
hodnotových otázkách, liberálním přístupem k ekonomice a tvrdou zahraniční politikou, která 
vedla k pádu sovětského impéria. 

Hlásíme se i k prvorepublikové demokratické pravici. Inspirací je pro nás tvůrce české koruny 
Alois Rašín a jeho oddanost hospodářským zájmům republiky a její prosperitě. Jako vzor 
vnímáme i Antonína Švehlu, jeho umění politického kompromisu a snahu spojit tradiční 
hodnoty venkova s moderním světem.  

Z těchto zdrojů vychází naše vize společnosti založené na stabilitě, osobní svobodě a 
odpovědnosti a respektu k tradicím. Politiku chápeme jako hodnotový střet a odmítáme její 
technokratické pojetí, které v důsledku narušuje systém zastupitelské demokracie a 
demokratický mandát zvolených politiků.     

Ohrožení západní společnosti podle našeho názoru přichází jak zvnějšku, tak zevnitř. Vnější 
hrozbu naplno ukázal vpád putinovského Ruska na Ukrajinu, nelze opomenout ani 
expanzivní snahy Číny, která bude hlavním geopolitickým rivalem Západu na následující 
desetiletí. Vnitřní ohrožení se nyní naplno ukazuje při masivních demonstracích proti Státu 



Izrael, které se odehrávají ve městech západní Evropy. Nekontrolovaná migrace, islamistický 
terorismus a rostoucí radikalizace progresivní levice, která útočí na základy společenského 
uspořádání, představuje riziko stejně nebezpečné, jako jsou hrozby vnější.  

Ekonomika a finance 

Mladí konzervativci se zavazují k podpoře dynamické tržní ekonomiky, která slouží jako 
základ pro ekonomický růst a prosperitu. Razantně odmítáme teorii nerůstu a jiné nefunkční 
ekonomické modely. Věříme v hodnotu tržního hospodářství, které podněcuje inovaci a 
soutěž. Přitom chceme také zajistit férové a vyvážené tržní prostředí prostřednictvím jasné a 
předvídatelné právní regulace. Cílem by měla být podpora malých a středních podniků a růst 
jejich konkurenceschopnosti. To zahrnuje snižování byrokratických překážek, které často 
brání jejich rozvoji. 

Uvědomujeme si rovněž důležitost investic do vzdělání, výzkumu a vývoje jako klíčových 
faktorů pro dlouhodobý ekonomický růst. Podporujeme vědecké a technologické projekty, 
které mohou přinést inovativní řešení pro budoucnost. Chceme, aby naše pracovní síla byla 
konkurenceschopná na globální úrovni, což přispěje k trvalému ekonomickému rozvoji. 

Klíčová je také fiskální zodpovědnost. Věříme, že efektivní využití daňových prostředků není 
pouze o škrtání, ale také o inovativním přístupu k veřejným výdajům a hledání nových 
způsobů, jak poskytovat služby účinněji a s větším důrazem na výsledky. Chceme, aby vláda 
byla efektivní ve správě veřejných financí a minimalizovala zadlužení, aby byla naše 
ekonomika odolná vůči budoucím výzvám.  

Ze systému přidělování dotací v České republice se pro určité skupiny stal výnosný byznys. 
To je pro Mladé konzervativce nepřijatelné. Vnímáme však, že v určitých oblastech jsou 
dotace zásadní finanční součástí, které mají výrazný přesah pro společnost. Druhou věcí je, 
že kolem dotačních titulů vznikají stále nové a nové instituce, ať už státní nebo soukromé, 
které participují na systému, kdy jedna instituce dotaci vymýšlí, druhá je schvaluje, další je 
vypisuje a reálně poskytuje a následně kontroluje.  

Mladí konzervativci zdůrazňují, že podpora otevřeného zahraničního obchodu je pro Českou 
republiku zásadní, zejména vzhledem k naší ekonomice založené na exportu. Jsme si 
vědomi, že export hraje klíčovou roli v stimulaci ekonomického růstu a vytváření pracovních 
míst. Podporujeme opatření, která usnadňují českým firmám přístup na zahraniční trhy a 
pomáhají jim konkurovat na globální úrovni. 

Mladí konzervativci jednoznačně podporují zachování české koruny a odmítají přijetí eura. 
Věříme, že udržení vlastní měny poskytuje České republice větší ekonomickou flexibilitu a 
kontrolu nad měnovou politikou. Česká koruna nám umožňuje lépe reagovat na specifické 
výzvy a přizpůsobovat se měnovým podmínkám v souladu s potřebami naší ekonomiky. 

Právo a veřejná správa 

Mladí konzervativci věří, že právo a veřejná správa hrají klíčovou roli ve vytváření silné a 
prosperující společnosti. Jsme přesvědčeni, že spravedlivý a účinný systém práva, stejně 
jako kvalitní veřejná správa, jsou základními pilíři, na nichž stojí naše demokratické hodnoty. 

S ohledem na digitalizaci veřejné správy a zákon o právu na digitální služby podporujeme 
snahy o racionalizaci nákladů na veřejné statky ve věci optimalizace množství 
samosprávných územních jednotek a úřadů pověřených výkonem státní správy. Domníváme 
se, že stávající vysoký počet obcí není udržitelný, a že by zejména ty, ve kterých z důvodu 
nezájmu občanů kandidovat ani nemohou proběhnout obecní volby, by měly být slučovány. 
Vnímáme i potřebu zahájit diskuzi o vzniku společného samosprávného celku Prahy a 
Středočeského kraje.   



Digitalizaci je dále třeba podporovat v oblasti justice. Náhledy do dokumentů a sledování 
nových událostí ve spisu by mělo být bez problémů možné prostřednictvím webové či mobilní 
aplikace. Ruku v ruce s tím je nutné zjednodušit i právo procesní rekodifikací zastaralých 
procesních předpisů, občanského soudního řádu a trestního řádu. 

Kvalitní justice nebude možné dosáhnout bez kvalitních posil z řad čerstvých absolventů z 
právnických fakult. Justice však nemůže být atraktivní bez důstojného odměňování nejen jich 
ale i dalšího personálu na soudech. V zájmu podpory slaďování rodinného a pracovního 
života pak MK podporují možnost rozložení notářské či advokátní koncipientské praxe na 
delší období pomocí částečných úvazků. Zapomenout nesmíme ani na vytváření kvalitních 
podmínek pro výkon dalších profesí, bez kterých se justice neobejde, jimi jsou zejména 
soudní znalci, tlumočníci a překladatelé. 

MK stojí pevně při podnikatelských, profesních a zájmových sdružení ČR, kteří vyzývají k 
zastavení narůstajícího objemu právních předpisů a navrhují komplexní derogaci právních 
předpisů za účelem vytvoření přívětivého a přehledného právního prostředí pro 
podnikatelské subjekty v ČR. Za absurdní MK v současné době považují skutečnost, že stát 
není schopen garantovat existenci elektronické sbírky svých vlastních právních předpisů, 
kterými by se jeho občané měli řídit. 

MK vnímá státní zřízení jako živý organismus, který se přizpůsobuje vůči vnějším a vnitřním 
faktorům. MK podporuje snahu o regionalizaci Evropy, a proto požaduje zrušení finanční 
alokací a stimulů na současnou architekturu krajského uspořádání Evropské unie. 
Navrhujeme přesměrování současných finančních toků do fondů nové architektury 
přeshraničních partnerských regionů. 

V rámci komunálních voleb navrhují MK reformu současného nesrozumitelného volebního 
systému do místních zastupitelstev. Výnosy z daně z nemovitých věcí by měly zůstat 
výhradně v rozpočtech obcí. Pro financování krajů musí být nastaven nový model, který 
nebude nespravedlivě a neodůvodněně zvýhodňovat některé kraje na úkor jiných. 

Bezpečnostní politika 

Česká republika je státem střední Evropy, pro jejíž bezpečnou existenci je naprosto klíčové 
členství a aktivní zapojení v NATO. Uvědomujeme si, že je to právě Severoatlantická aliance, 
která je garancí národní suverenity a bezpečnosti. 

Důležitým cílem je zachování transatlantické vazby s USA, která je klíčovým faktorem pro 
schopnost Evropy čelit největším bezpečnostním hrozbám. Spolupráce s našimi 
transatlantickými partnery je zásadní pro naši bezpečnost a stabilitu. Uvědomuje si, že je to 
právě americká vojenská síla, která v podstatě od konce 2. světové války zajišťuje v Evropě 
mír. 

V dnešní nestabilní globální situaci, kde dochází ke změnám v rozložení moci a vlivu, čelí 
Evropa reálným vojenským nebezpečím. Zvlášť se obáváme hrozeb, vycházejících ze strany 
Ruska a radikálního islamismu, které ohrožují naši bezpečnost.  

Jako Mladí konzervativci tak plně podporujeme plnění závazků vůči NATO a výdaje na 
obranu ve výši minimálně 2 % HDP. Evropa se v měnícím se světě nemůže dále chovat jako 
černý pasažér a nechat svou obranu platit americké daňové poplatníky. Jako příklad v tomto 
ohledu vnímáme Polsko, které svou bezpečnost bere vážně a v posledních letech do armády 
masivně investuje.  

Vážíme si Ukrajiny a jejich občanů, kteří se nebojí nasadit svůj život za bezpečí jiných 
národů a jejich občanů. Další podpora Ukrajiny je investicí i pro naši vlastní bezpečnost.  



Oceňujeme a plně podporujeme také činnost zpravodajských služeb České republiky v 
našem i zahraničním prostoru a odmítáme její zpochybňování, kterého jsme v posledních 
letech byli svědky i ze strany některých ústavních činitelů. 

Chceme, aby EU byla schopná účinně chránit své vnější hranice před nelegální migrací a 
bojovat proti pašerákům. Současně věříme, že azylový systém by měl být reformován tak, 
aby zohledňoval bezpečnostní hlediska a zajišťoval, že lidé, kteří potřebují ochranu, budou 
skutečně chráněni. Nesouhlasíme s povinnými kvótami pro přerozdělování migrantů a 
věříme, že klíčová je rychlá a účinná pomoc v místě vojenských konfliktů. Negativně 
vnímáme stav, do kterého se některé státy západní Evropy nekontrolovanou migrací dostaly. 

Zvláštní důraz klademe na naši spolupráci s Izraelem. Izrael je pro nás významným 
partnerem, s nímž sdílíme nejen hodnoty, ale i společné zájmy v oblasti bezpečnosti. Jsme 
odhodláni nadále posilovat a prohlubovat tuto spolupráci, abychom zlepšili bezpečnost v 
našem regionu. 

Zahraniční politika 

Mladí konzervativci věří, že je v zájmu České republiky aktivně podporovat transatlantické 
vazby a spojenectví se západními demokratickými státy. Naše země by měla nadále 
posilovat své vztahy s členskými státy NATO a být aktivním členem této aliance. Je také 
důležité, aby zůstala pevně ukotvena v Evropské unii. Rovněž by neměla pasivně sledovat 
dění v Evropě, ale měla by hrát aktivní roli v procesu formování evropské politiky. 

Členství v Evropské unii je zásadní a v tuto chvíli pro něj neexistuje žádná jiná alternativa. 
Věříme, že nám z členství v tomto společenství plyne mnoho výhod a dělá nás silnějšími. 
Jsme si plně vědomi, že EU má své chyby a je nutná její reforma zevnitř. Požadované změny 
ale můžeme dosáhnout pouze svým aktivním vystupováním a hájením svých pozic v 
evropských institucích. Neexistuje žádná reálná alternativa, která by mohla poskytnout 
našemu národu stejnou škálu výhod a možností jako členství v EU. Rozšiřování EU by podle 
našeho názoru mělo být prováděno opatrně, s důrazem na vnitřní reformy. Výhledově 
podporujeme členství Ukrajiny v EU a důrazně odsuzujeme putinovské Rusko za pokračující 
destabilizaci východoevropského regionu. 

Regionální spolupráce se sousedy má pro nás klíčový význam, a to jak v rámci EU, tak mimo 
ni. Oceňujeme přínos, který pro Českou republiku měla v rámci transformačního procesu 
spolupráce se zeměmi V4 a věříme, že i přes současné slabší období může do budoucna 
nadále přispívat k vzájemnému dialogu ve střední Evropě. Po odchodu Velké Británie z EU je 
pro nás i nadále důležité udržovat bilaterální vztahy s touto zemí a spolupracovat s ní v rámci 
EU i na bilaterální úrovni. 

Kriticky vnímáme roli Organizace spojených národů, která se v posledních letech 
zpronevěřuje svým zásadám, je neefektivní v řešení sporů a v některých případech nepřímo 
podporuje teroristické skupiny, jako je Hamás. 

Mladí konzervativci zaujímají jasný postoj k podpoře demokracie a lidských práv po celém 
světě. Věříme, že Česká republika by měla být aktivním hlasem na mezinárodní scéně při 
hájení demokratických hodnot a podpoře demokratických režimů v zemích, které čelí 
výzvám. Podporujeme Stát Izrael, protože je jediným demokratickým státem v regionu. 
Považujeme jej za strategického partnera České republiky v oblasti bezpečnosti i inovací.  

Zasazujeme se o posílení vztahů s Latinskou Amerikou a Afrikou. Mladí konzervativci 
považují za důležité, aby ČR i EU nejen podporovala demokratické režimy na obou 
světadílech, ale současně pragmaticky budovala síť partnerství s klíčovými státy daného 
regionu, abychom diverzifikovali své dodavatele a omezili vliv Číny. Pozitivně vnímáme 



podnikatelské cesty do střední a jihovýchodní Asie i celého světa, které mohou prohloubit 
spolupráci v oblasti inovací nebo vědy a výzkumu. 

Nejvýznamnějšího partnera pro Českou republiku i celou EU podle našeho názoru musí 
představovat Spojené státy americké, které budou i ve 21. století představovat největší 
velmoc. 

Na závěr chceme zdůraznit význam naší dlouholeté spolupráce s mládežnickými 
organizacemi po celém světě (spolupráce s EYC, IYDU, EDS, bilaterální spolupráce s ODM), 
která přispěla k vybudování sítě vzájemných kontaktů i k lepšímu dialogu se zahraničními 
partnery. Sdílením znalostí a umožňujeme mladým lídrům řešit globální výzvy a vytvářet lepší 
budoucnost. 

Vzdělání 

Nedílným prvkem každé vyspělé společnosti je fungující vzdělávací systém a školství. 
Podobně jako v dalších oblastech podporují MK ve školství co možná největší digitalizaci a 
zjednodušení byrokratických procedur. Úkolem školství musí být poskytování co možná 
nejlepšího vzdělání, nikoliv zbytečné papírování.  

Zřizovatelé škol musí snížit důraz na memorování vědomostí a podpořit rozvoj měkkých 
dovedností, finanční  a informační gramotnosti a jazykových a digitálních kompetencí, které 
připraví mladé dospělé na dynamicky měnící se svět. Podpora rozšíření kompetencí ředitelů 
škol je krok správným směrem, ruku v ruce s ní však musí jít férovost konkurzních řízení bez 
politických vlivů.  

Stát i zřizovatelé škol musí mít jasná data, kam a v jakém množstvím se hlásí a budou hlásit 
uchazeči na střední školy, aby se předešlo problémům s kapacitami. Cermat, který má na 
starost organizaci státních maturit a přijímacích zkoušek, se ukazuje jako drahá a neefektivní 
organizace, jejíž přínos pro zvýšení kvality vzdělávání je diskutabilní.  

Státní maturita si podle našeho názoru nevysloužila respekt mezi vysokými školami v 
přijímacím řízení. MK zastávají názor, že by rozhodování o podobě přijímacích zkoušek i 
ukončení studia mělo být svěřeno ředitelům středních škol, kteří nejlépe vědí, v jaké fázi mají 
být jaké dovednosti hodnoceny a testovány. Vyšší odborné školství nesmí být na okraji 
zájmu, jako tomu bylo doposud, MK proto podporují nové formy partnerství vyšších 
odborných škol, jejich zřizovatelů, vysokých škol i zaměstnavatelů. 

Česko se musí zaměřit i na rozvoj vysokého školství tak, aby lákalo ty nejkvalitnější mozky 
do lavic i kateder. Toho však nemůže být dosaženo bez masivní podpory jinak 
podfinancované oblasti, které se v příjmových podmínkách učitelů nemůže vyrovnat 
regionálnímu školství. Namísto nízké plošné podpory takřka všech studentů je třeba najít 
mechanismus podpory potřebných studentů, aby mohli studovat a následně působit na 
pracovních pozicích s nejvyšší přidanou hodnotou. MK podporují investice do zanedbaných 
vysokoškolských kolejí a menz. Na kvalitu studia ve vysokém školství musí dohlížet Národní 
akreditační úřad, jehož fungování musí odpovídat evropským standardům.  

České školství by současně nemělo zcela rezignovat na svou výchovnou funkci. Ve chvílích, 
kdy ve výchovné funkci selhává rodina, můžou to být právě školské instituce, které mladým 
lidem poskytnou záchrannou síť. Z toho důvodu podporujeme například rozšíření a posílení 
kapacit psychologického poradenství na školách. 

Kultura 

Chápeme, že kultura v České republice musí být podporována jak soukromým sektorem, tak 
státem a samosprávnými územními celky, které ji mají poskytovat zázemí, ale především jí 



nechat otevřený prostor. Podporujeme proto třeba chystaný zákon o veřejných kulturních 
institucích. 

Vnímáme hlasy odborné veřejnosti, které volají po investicích do tzv. živé kultury a jejího 
technického zázemí, jako jsou koncertní sály a divadla, jakož i do finančního ohodnocení 
umělců. Jsme si vědomi, že takové projekty přináší vysoké finanční náklady a nutně je budou 
muset doprovázet úspory na výdajové stránce ministerstva kultury a dalších institucí. 

Hrdě se hlásíme k dlouhé tradici českého filmu. Některými jeho klenoty se hollywoodští 
filmaři inspirují dodnes. Dnes jsme se však dostali do bodu, kdy naše audiovize stagnuje a 
jejími nejčastějšími produkty jsou televizní detektivky sporné kvality. Tvorba filmů je 
financovaná státem nebo veřejnoprávními médii, Česká televize je dokonce největším 
producentem a koproducentem filmů. Řešením musí být přilákání soukromých investorů, 
kteří do odvětví přinesou nové impulzy. Český film se však může naopak pyšnit tím, že se tu 
velké oblibě stále těší klasický analogový formát. Studenti filmové tvorby se stále učí natáčet 
na 16mm a 35mm filmy, sídlí zde firma, která stále vyrábí černobílý filmový materiál pro 
kamery a exportuje ho do zahraničí, a na Kavčích horách a ve Zlíně máme jedny z 
posledních evropských filmových laboratoří.  

V současném světě se nám rovněž jeví jako stále důležitější přístup k vyváženým 
informacím. Ty podle našeho názoru mohou přinášet veřejnoprávní média, která musí 
poskytovat dostatek prostoru pro prezentaci širokého spektra názorů. Jejich řádné fungování 
je ale podmíněno názorovou zdrženlivostí jejich výrazných osobností, kterou se podle 
našeho názoru bohužel často nedaří naplňovat.  

Jako neudržitelnou naopak vnímáme situaci, kdy i po třiceti letech od znovunabytí svobody, 
je český stát dominantním vlastníkem šlechtických a panských sídel. Domníváme se, že v 
dnešní době je stávající situace pro stát již přítěží, kdy se na obhospodařování tak velkého 
majetku musí vynakládat miliardové finanční prostředky. Proto navrhujeme, aby došlo k 
privatizaci vybraných objektů. 

Unikátní kulturní symbol českého národa pro nás představuje i české pivo. Právě na území 
České republiky bylo pivo uvařeno převratným způsobem, který je populární nejen u nás, ale 
i v zahraničí. Pivo dokáže spojovat, ať už v hospodách a restauracích, nebo při kulturních a 
společenských akcích. Pivní kultura je reprezentována různými pivními styly, které v 
současnosti propagují především malé nezávislé minipivovary, jejichž podporu včetně nižších 
daňových sazeb je nutné zachovat. Vedle toho je nezbytná důkladná péče o pivo, včetně 
správného čepování do čistého a mokrého pivního skla. Vaření piva má však také výrazný 
dopad na krajinu kolem nás. Proto Mladí konzervativci podporují pivovary, které se při své 
činnosti snaží šetřit životní prostředí, například racionálním hospodařením s vodou. 

Doprava a podnikání 

Jsme přesvědčení, že doprava a podnikání spolu velmi úzce souvisí. Aby český, moravský a 
slezský průmysl mohl výtečně fungovat a rozvíjet tak i další subdodavatelské řetězce, je 
nezbytné mít kvalitní, udržitelnou a hustou dopravní síť. Současný přístup mnoha 
podnikatelů přistupovat k výrobě v režimu just-in-time klade na kvalitní dopravní 
infrastrukturu o to vyšší nároky. 

Přeprava osob, výrobních komodit i celých výrobků si vyžaduje hustou a robustní dopravní 
infrastrukturu. Věříme, že vyspělá a rozsáhlá dopravní síť je nezbytnou součástí moderní a 
hospodářsky rozvinuté země 21. století. Dobře fungující doprava mezi obcemi, městy, kraji i 
celou Evropou bude efektivně podporovat ekonomický růst. Umožní občanům přístup k 
pracovnímu trhu a podnikatelům zjednoduší přístup k zákazníkům. Zefektivnění celého 
tohoto systému zvýší kvalitu života nás všech, a navíc umožní i snadnější přístup ke 



vzdělání, zábavě či kulturnímu životu. To vše jako jeden celek bude tahounem všech 
podnikatelských aktivit v České republice. Pojďme si tedy vizi tohoto jednoho velkého 
provázaného celku představit po jednotlivých pilířích. 

První důležitou výzvou je výstavba moderní sítě vysokorychlostních vlakových tratí. Ta se 
musí stát klíčovým prvkem moderní dopravy osob, stejně tak jako se již stala v celé řadě 
zemí po světě. Investice nejen zrychlí a zefektivní cestování, ale pomohou budoucí 
udržitelnosti osobní dopravy. Železnice však nejsou jen vysokorychlostní kolejové tratě. Tvoří 
je celá řada i jiných drah nadzemních i podzemních. Pro občany větších města jsou těmi 
nejdůležitějšími v denní přepravě ty tramvajové, které doplňují obyvatelům větších měst 
trolejbusová, autobusová i další spojení, a v případě hl. města Prahy síť metra. Všechna tato 
dopravní spojení musíme neustále směřovat k vyšší efektivitě. 

Druhým pilířem tohoto jednoho velkého celku musí být dálniční infrastruktura. Je nezbytné 
zaměřit se na dostavbu a modernizaci dálniční sítě tak, aby propojení bylo efektivní, 
odpovídalo rostoucí dopravní poptávce a navazovalo na výstavbu okolních států. Potenciální 
zvýšení rychlostních limitů pro tento typ komunikací v součinnosti s technickým pokrokem 
automobilového průmyslu přispěje k plynulosti provozu a zkrácení doby přepravy. Nedílnou 
součástí jsou i důležité dostavby celé řady městských okruhů, jejíž cíl spočívá ve zlepšení 
obslužnosti předmětných měst, tak i jejich okolí.  

Třetí poslední důležitou složkou našeho dopravně podnikatelského celku je pohled na 
leteckou dopravu. Ta je nejdůležitějším faktorem mezistátní přepravy materiálu i osob. Našim 
cílem musí být zajištění kvalitní obslužnosti všech využívaných mezinárodních letišť na 
území České republiky tak, aby vyhovovala požadavkům soudobým přepravním trendům. 
Všechny tři zmíněné části celku musí dokázat plnit požadavky nejen moderní občanské 
společnosti, náročných požadavků soukromého sektoru, ale i výzev skýtající svět z 
globálního pohledu vyžadující implementaci závažných bezpečnostních rizik, které před 
evropským společenství stojí. 

Závěrem konstatujeme podporu myšlenek důrazné podpory rozvoje našeho průmyslu na 
všech úrovních – ať už v rámci výzkumu nových technologií, rozvoje svobodného podnikání 
včetně lidských prostředků. Ztotožňujeme se s myšlenkou základního pilíře země tvořené 
silným, ekonomicky zdravým státem prosperujícího díky průmyslové výrobě s přidanou 
hodnotou. 

Životní prostředí 

V době, kdy se politická scéna stále více polarizuje a konfrontuje, kdy hledání společných 
cest a řešení se zdá být obtížnější než kdy jindy, se Mladí konzervativci staví na stranu 
konzervativního přístupu k životnímu prostředí. Odmítáme názory, které by ekologii vnímaly 
pouze jako ideologický boj, alarmistické výkřiky v podobě vandalských útoků na umělecká 
díla v galeriích nebo omezování uhlíkové stopy jako jediný cíl při boji za lepší životní 
prostředí. 

Péče o přírodu a její ochrana jsou pro nás navýsost konzervativními tématy. Vnímáme, že 
pravice v této oblasti vyklidila pole, což otevřelo prostor sociálně-inženýrskému řádění levice. 
Politika životního prostředí se dotýká přirozených lidských potřeb a tužeb, a ve společnosti 
po ní existuje živá a legitimní poptávka. Mladí konzervativci věří, že péče o životní prostředí 
nemusí být pouze otázkou snižování emisí, ale také otázkou pestrosti, experimentování, 
vědeckého pokroku a lokálního řešení daných problémů. 

Nemůžeme ignorovat skutečnost, že změny klimatu jsou reálným problémem, který lze 
vysvětlit kombinací přirozených a antropogenních vlivů. Je třeba hledat komplexní řešení, 
která budou zahrnovat lokální podporu životního prostředí, finanční investice s ohledem na 
národní možnosti a rozvoj energetického mixu, včetně jádra a modulárních reaktorů. 



Jako klíčové vnímáme ovlivňování politiky EU tam, kde to ještě možné, a čerpání fondů, 
které nám umožní provádět smysluplné projekty, ne však na úkor naší 
konkurenceschopnosti. Mladí konzervativci věří, že evropský Green Deal může být 
příležitostí pro nás všechny, pokud jej budeme využívat s ohledem na naše priority, důrazně 
však protestují proti jeho nekritické a nerozvážné implementaci. Mladí konzervativci jsou 
připraveni stát se zástupci této konstruktivní a realistické vize životního prostředí. 

V oblasti zemědělství čeká naši společnost v následujících dekádách celá řada výzev. 
Podpora malých podniků se vztahem k půdě, krajině a životnímu prostředí. Střídání plodin, 
meziplodin, omezení chemických postřiků, hnojiv, přímé setí,  návrat k zacyklení organických 
látek a důraz na ekologické zemědělství musí bezesporu patřit k základům politiky  agrárního 
sektoru. Dále však nesmíme opomenout ani podporu výzkumu a zapojení moderních 
technologií, které se stále více prosazují, a které představují budoucnost. Vertikální 
pěstování v řízeném prostředí, robotizace, precizní zemědělství, akvaponie, analýza dat, jsou 
jen některé z nich. 

Zdravotnictví 

Mladí konzervativci podporují snahu o celkovou a komplexní rekonstrukci systému 
poskytování zdravotní péče  v ČR. S ohledem na demografický vývoj a stárnutí populace 
budeme usilovat o racionalizaci potřeb v prostředí veřejného zdravotního pojištění. 

Jednu z hlavních otázek dnešního zdravotnictví, která je stále palčivější i pro mladou 
generaci, je podle nás péče o duševní zdraví. Vnímáme, že stále existuje jistá stigmatizace 
lidí s problémy s duševním zdravím. Zároveň často chybí odborníci, kteří by jim mohli 
pomoct. Tato situace se musí změnit. 

v sobě zahrnuje dvě nezbytné změny: dostatečné financování a personální zajištění. 
Transformace financování zdravotní péče musí obsahovat nalezení nových zdrojů, protože s 
rostoucí kvalitou roste i celková cena nutná k zajištění personálního i přístrojového kapitálu. 
Nejen pro mladé lékaře musí být vytvořen kariérní řád poskytující podmínky k odbornému 
růstu i k získání přijatelného socioekonomického statusu.  

Je důležité zdůraznit, že se v oblasti zdravotnictví rychle rozvíjí umělá inteligence, přichází 
nové inovativní, avšak nákladné léky a zdravotnické technologie. Abychom si mohli dovolit ty 
nejmodernější léčebné postupy, přístroje a léky a udrželi naše zdravotnictví na špičkové 
úrovni, je nezbytné adekvátně financovat tuto oblast. Tím zajistíme, že naši občané budou 
mít přístup k nejlepší péči a technologiím pro léčbu a diagnostiku. S narůstajícím počtem 
státních zaměstnanců je klíčové znovu zvážit financování nadstandardní péče za příplatek a 
zavést platbu za pobyt v nemocnici, aby byla zajištěna udržitelnost systému. Navrhujeme i 
revizi poplatků za pohotovostní službu, aby odpovídaly současným cenám. 

Vzhledem k očekávanému nárůstu počtu stárnoucí populace je nezbytné přizpůsobit 
zdravotnictví pro zajištění adekvátní péče. Prevence hraje klíčovou roli nejen v prodloužení 
délky života, ale především v zajištění kvality života ve zdraví. Zvýšený důraz by měl být 
kladen na onkologické screeningové programy a screenování cukrovky, což pomůže včasné 
detekci a léčbě. Rovněž je důležité připravit zdravotnictví na zvýšený počet pacientů v 
geriatrických, paliativních a LDN odděleních a soustředit se na rozvoj možností domácí péče 
pro seniory. Takové úpravy budou klíčové pro poskytnutí efektivní a současně lidské péče 
vzhledem k očekávaným potřebám rostoucí stárnoucí populace. 

Sociální věci 

Konzervatismus podle našeho názoru vždy zahrnoval i výrazný sociální rozměr, který bývá 
často opomíjen. V minulosti se různí konzervativci v různých situacích přikláněli jak na stranu 
menšího státu a slabší sociální politiky, tak k silnější sociální politice. Příkladem druhé 



skupiny je pro nás britský státník Benjamin Disraeli, jehož vlády schválili povinnou školní 
docházku i zákon o veřejném zdraví a vytvořili tak vizi one-nation conservatism, která je 
dodnes v britské politice živá. Pro inspiraci není nutné dívat se do daleké minulosti. Sociální 
politika byla v posledních letech jednou z hlavních příčin opakovaných úspěchu Práva i 
spravedlnosti v Polsku. 

Všechny doposud koncipované sociální systémy však kromě různých výhod přinášejí i dvě 
podstatné vady – vytváří nové skupiny závislých osob a přinášejí neúměrné a stále rostoucí 
finanční náklady. Konzervativní sociální politika by tak kromě státu měla spoléhat i na 
záchranné sítě v podobě rodiny, církví nebo charitativních organizací. 

Pravděpodobně nejdůležitější výzvou, které bude v následujících letech a desetiletích 
sociální politika v České republice čelit je stárnutí populace a nutnost nalezení dlouhodobě 
udržitelného důchodového systému. Česká republika má jednu z nejstarších populací v 
Evropě. Stárnutí populace má zásadní dopady na ekonomiku, protože zvyšuje náklady na 
péči o seniory a snižuje počet lidí v produktivním věku, kteří by mohli pracovat a přispívat do 
systému sociálního zabezpečení. Porodnost v České republice je dlouhodobě nízká. Mnoho 
mladých párů odkládá rozhodnutí mít děti kvůli ekonomickým nejistotám a pracovnímu tlaku. 
To vede k menšímu počtu novorozenců a zmenšuje náš ekonomický potenciál. Věříme, že by 
měla být zahájena diskuze o komplexní podpoře zvýšení porodnosti, která podle našeho 
názoru nesmí spočívat pouze v navyšování rodičovského příspěvku, ale i v hledání nových 
daňových úlev a jiných forem podpory pro mladé rodiny s více dětmi.  

Oproti opakující se tezi o „zneužívání dávek” představuje podle nás velký problém 
neefektivita systému a nízká cílenost pomoci na úkor plošných opatření. Podporujeme proto 
probíhající proces digitalizace v oblasti sociálního zabezpečení (žádost o důchod, posouzení 
zdravotního stavu) s cílem snížit dosavadní byrokratickou zátěž kladenou na občana a v 
důsledku i na veřejnou správu. 

 


